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 كتاب‌هاي قرآني، در س�ال‌هاي گذش�ته هم، مثل 
س�اير كتاب‌ها، در جشنواره كتاب‌هاي آموزشي و تربيتي 
رشد مورد بررسي قرار مي‌گرفت. چه سياستي موجب شد 

كه جشنواره دوازدهم، مختص كتاب‌هاي قرآني بشود؟
سُ��ولُ يَا رَبّّ إِنَّ  من با يك آيه از قرآن ش��روع مي‌كنم: وَ قَالَ الرَّ
قَوْمِي اتَّخَذُوا هَذَا القُرْآنَ مَهجُوراً )فرقان/ 30(: پيامبر به پروردگار 
ع��رض كرد كه قوم و ام��ت من قرآن را مهجور ق��رار دادند. اين 
متن قرآن است. اگر به وصاياي پيامبر اكرم)ص( هم توجه كنيد، 
توصيه به قرآن و عترت مهم‌ترين توصيه ايش��ان است. اين قصة 
پرغصة بي‌توجهي به قرآن، متأسفانه در طول تاريخ وجود داشته 

است.
م��ا نقش ق��رآن در زندگي، دچ��ار ظاهربيني و ظاهردوس��تي 
هستيم. ما ظاهراً زندگي‌هايمان را با قرآن شروع مي‌كنيم  و اول 
ازدواج با آينه و ش��معدان قرآن مي‌بري��م؛ مرده‌هايمان را با قرآن 
بدرق��ه مي‌كنيم؛ وقتي كودكمان به دنيا مي‌آيد در گوش او حمد 
و سوره مي‌خوانيم؛ اما قرآن در متن زندگي ما جا ندارد. در اصل 

قصه، قرآن مهجور است.
خود ما در يازده دورة گذش��ته جش��نواره كتاب‌هاي رش��د، به 
كتاب‌ه��اي قرآن��ي، با همان چش��مي نگاه كرده‌ايم ك��ه به بقيه 
موضوعات؛ يعني مثل فيزيك و شيمي و دروس ديگر به آن نگاه 

كرده‌ايم.
البته در شعار ممكن است خيلي از قرآن و مفاهيم قرآني سخن 
بگوييم؛ مثلًا در سند تحول بنيادين يا در برنامه درسي ملي بارها 
به آن تكيه كنيم؛ اما در عالم واقع چه اتفاقي مي‌افتد؟ اين جرقه 
بايد زودتر از اين در ذهن ما مي‌زد. اما به حكم اينكه ماهي را هر 
وقت از آب بگيريم تازه است، حالا رسيده‌ايم به برگزاري مستقل 

جشنواره قرآني.
ما فقط كتاب‌هاي چهار س��ال را فراخ��وان داده‌ايم كه برايمان 

بفرس��تند. در دوره‌هاي عادي، حدود 650 ناش��ر در جش��نواره 
مش��اركت مي‌كنند و در اين جش��نواره فقط 77 ناشر مشاركت 
كرده‌اند. شما وقتي راجع ‌به كتاب كمك‌درسي فراخوان مي‌دهيد، 
اينجا پر از كتاب مي‌ش��ود؛ اما راجع‌ به قرآن همة ناش��ران ما كار 

نكرده‌اند و توليدشان بسيار كم است.

 خ�ب از نظر ش�ما چرا اين‌قدر كم اس�ت؟ با 
آنكه به‌نظر مي‌رسد استقبال مردم از آثار قرآني 

هم اندك نيست؛ چرا كم توليد مي‌شود؟
 به‌نظر من دلاي��ل مختلفي وجود دارد. يكي اين 
است كه ما در جامعه، به ظاهر امور بيشتر از باطن 
آن‌ها توجه مي‌كنيم. ش��ما مي‌دانيد پس از بعثت 
رس��ول خدا)ص(، ب��ه فاصله اندك��ي اقامه نماز بر 
پيامبر واجب ش��د. ما مس��لمان‌ها راجع‌به نماز كه 

»قُربانَ كلَّ تقيّ« اس��ت، بيشتر به چه چيزي توجه 
مي‌كنيم؟ بيشتر حواسمان به مخارج حروف و اداي 
درست حروف است يا حضور قلب در نماز و توجه به 
بعد معنوي نماز و اينكه وسيله‌اي براي قرب الهي و 

نزديكي به خداوند است؟
در توليدات قرآني، م��ا مي‌توانيم حدس بزنيم 
ك��ه آثار مربوط به خط و تذهيب و قاب و چاپ 
نفيس قرآن احتمالًا به مراتب بيش��تر از آثار 
مربوط به محتواس��ت. كسي با خوش‌نويسي 
قرآن مخالف نيست؛ اش��كالي ندارد؛ اما آيا 
ن��زول قرآن با اين هدف ب��وده كه آن را با 
زيباترين خط‌ها بنويس��يم و با زيباترين 
ش��كل تذهيب كنيم يا اين بوده كه آيات 
و مفاهيم قرآن در زندگي ما مس��لمان‌ها 
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گو
 و 

فت‌
نقش‌آفريني كند؟گ

اي��ن آيات به فراخ��ور فهم و ذوق و علائ��ق مخاطبين، بايد در 
روزگاران مختلف در دس��ترس مخاطب قرار گيرد. خصوصاً براي 
ما فارس��ي‌زبان‌ها، ترجمه و تفسير قرآن همواره موضوعيت دارد. 
قرآن در س��طوح مختلف و براي مخاطب��ان گوناگون بايد تبيين 
ش��ود. پس ما باي��د راجع ‌به تبيين مفاهيم قرآني توليداتي داش��ته 
باشيم كه متناسب با مخاطب ما در آموزش‌وپرورش )دانش‌آموزان و 

همكاران فرهنگي( باشد.

 ب�ا اي�ن فرمايش، آيا مقصود ش�ما اين اس�ت كه 
نويس�ندگان در نوش�تن و خل�ق آث�ار قرآني ك�م‌كاري 
مي‌كنند؟ اگر اين‌طور باش�د چه كسي بايد نويسندگان را 
به خلق آثار بيشتر و مناسب‌تر سوق بدهد و تشويق كند؟

يك بخش از اش��كال، همين چيزي است كه شما مي‌گوييد. اما 
بايد توجه داشت كه نويسنده‌ها جدا از جامعه نيستند؛ آن‌ها قشر 
فرهيخته‌اي از همين جامعه‌اند. مش��كل اصلي اين اس��ت كه در 
جامعه ما »زيس��ت‌ قرآني« وجود ندارد تا نويسندگانش توليدات 
قرآني داش��ته باشند. اين فضا، فضايي نيس��ت كه در آن زندگي 
قرآني جريان داش��ته باشد و رشد و بالندگي جدي صورت بگيرد 

تا نويسنده هم از آن اثر بپذيرد و بنويسد.
بل��ه در حوزه قرآن و ص��وت و قرائت ق��رآن، حتماً تلاش‌هايي 
صورت مي‌گيرد. از قرآن بهره‌هاي فراواني مي‌شود برد. يك بخش 
لذتي است كه از شنيدن قرآن مي‌بريم. فرموده‌اند براي هر چيزي 

ي��ك زيبايي وج��ود دارد و زيبايي قرآن هم صوت نيكوس��ت؛ اما 
اين صوت نيكو و حس��ن ما را به چه چيزي و چه مفهومي دعوت 
مي‌كند؟ من مي‌گويم نويسندگان وقتي رشد مي‌كنند كه زمينه 

مناسب در جامعه وجود داشته باشد.

 خ�ب، آيا اين‌طور ب�ه دور نمي‌افتيم؟ بچه‌هاي ما 
ب�راي آنكه زيس�ت قرآني پيدا كنند، بايد با قرآن آش�نا 
باش�ند و بنابراين بايد نويس�ندگاني آن‌ه�ا را با مفاهيم 
قرآن و س�بك زندگي قرآني آشنا كرده باشند. از سويي 
مي‌فرماييد نويسندگان وقتي تحريك و تشويق به نوشتن 
مي‌ش�وند و دست به قلم مي‌برند كه جامعه زيست قرآني 
داشته باشد. بالاخره براي وقوع اين آشنايي بايد از جايي 

شروع كرد.
بله بخش��ي از حرفتان درس��ت اس��ت. اما ب��راي آنكه مقصودم 
را بي��ان كن��م، بگذاريد از زاويه ديگري موض��وع را طرح كنم. در 
سال‌هاي پيش از انقلاب افرادي كه در زمينه قرائت و حفظ قرآن 
فعالي��ت مي‌كردند، خيلي كمتر از س��ال‌هاي بعد از انقلاب بودند 
ـ م��ن هيئت‌هاي آن زم��ان را يادم هس��ت ـ. در انقلاب، تحول 
و اتف��اق خيلي عجيبي افتاد. مس��ابقات فراواني پيرامون قرائت و 
حفظ ش��كل گرفت. هيئت‌هاي قرآني و جلس��ات گوناگون شكل 
گرفت؛ نهضتي در اين زمينه به وجود آمد كه در اين نهضت همه 
به ميدان آمدند؛ مدرس��ه كمك كرد، مس��جد كمك كرد و همه 
كم��ك كردن��د و توجه به حفظ، تجويد، لحن و صوت گس��ترش 
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پيدا كرد؛ اما اين اتفاق و اين نهضت و اين توجه هيچ‌گاه در حوزه 
مفاهيم قرآن اتفاق نيفتاد.

اس��تاد مطهري در جايي مي‌فرمايد آن‌قدر كه ما ـ يعني جامعة‌ 
روحانيت ـ ب��ه فقه اهميت مي‌دهيم، به قرآن و تفس��ير اهميت 
نمي‌دهيم. خب جامعة روحانيت، در اين قضيه نقش كليدي دارد. 
البته معلمان، مربيان، پدران و مادران و ديگران هركدام س��همي 
در اي��ن ميانه دارن��د. وقتي كه بچه‌ها را براي مس��ابقات حفظ و 
قرائت مي‌بردند، آموزش‌وپرورش حمايت مي‌كرد، مس��جد محل 
حماي��ت مي‌كرد، افراد خانواده و فاميل حمايت مي‌كردند، صدا و 
س��يما هم حمايت مي‌كرد. آيا شما در حوزه درك مفاهيم قرآني 
هم همين حمايت‌ها را مي‌توانيد مشاهده بكنيد؟ ما در اين زمينه 
فقط برنام��ة »درس‌هايي از قرآن« را داش��ته‌ايم كه در آن آقاي 
قرائتي س��عي كرده اس��ت مفاهيم قرآني را در سطح عامة مردم 
طرح كند. غير از اين هرچه بوده، تخصصي بوده است كه مخاطب 

اندك و خاص دارد.
 

 ما در كش�ور ش�ايد دو هزار مؤسسه قرآني ثبت 
شده و رسمي داشته باشيم كه البته همان‌طور كه شما هم 
اشاره كرديد، بيشتر در زمينه قرائت و حفظ و آموزش‌هاي 
حضوري و ش�فاهي فعال‌اند. اما افرادي هستند كه لزوماً 
از ص�داي خوبي برخوردار نيس�تند يا حافظه خوبي براي 
حفظ قرآن ندارند. خب اين افراد بخت زيادي براي جذب 
توس�ط مؤسس�ات قرآني ندارند. احتمالًا براي آش�نايي 
آن‌ه�ا با قرآن بايد از مواد و منابع مكتوب اس�تفاده كرد. 
حالا به‌نظر ش�ما س�هم كدام‌يك از گروه‌ه�اي جامعه در 

توليد مواد و منابع مكتوب قرآني بيشتر از بقيه است؟
وقتي قرار اس��ت يك اتفاق فرهنگي بزرگ از اين دست بيفتد، 
بايد همه به س��هم خودش��ان مش��اركت كنند. برخي از نهادها و 
مراك��ز مانند وزارت ارش��اد و آموزش‌وپرورش و صدا و س��يما و 
روحانيت كه نقش تربيت‌كننده را دارند، پيداست كه نقش آشكار 
و بارزي دارند. يك بخشي هم به عهده حوزه نشر و ناشران است 
كه به‌نظر مي‌رسد كمتر به نشر امور قرآني بها داده‌اند. در مراحل 
بعد هم خانواده‌ها قرار دارند و كم‌س��هم‌ترين افراد و گروه در اين 
ميانه خود بچه‌ها هس��تند. البته مهم‌ترين و اصلي‌ترين گروه هم 

بچه‌ها هستند.
ما در حوزه عترت هم با اين مسئله مواجهيم. ما خيلي چيزها را 
در سطحي‌ترين شكل خودش به نمايش مي‌گذاريم. در قديم، در 
مجالس روضه‌خواني ما موعظه غالب بود و امروزه غلبه با مداحي 
و ابراز احساسات مذهبي است. در ميان اين آدم‌هاي علاقه‌مند به 
مذهب، حتماً هستند آدم‌هايي كه با كتاب انس مي‌گيرند. گروهي 
از اي��ن جامعه بزرگ كه براي امام حس��ين ع��زاداري مي‌كنند و 
سينه مي‌زنند مي‌خواهند به اطلاعات عميق‌تري راجع ‌به اهداف 
امام حس��ين برس��ند. يك بخش از اين بر عهده حوزه نشر است. 
حوزه نشر كه مي‌گويم اعم از نويسنده و ناشر و گرافيست و همه 

عوامل است.
حتماً برخي از آن‌ها مي‌خواهند يك قدم از س��طح احساس��ات 
بالات��ر بيايند. اما مي‌بينيم در اين زمينه‌ها خلأهاي زيادي داريم؛ 
زبان مخاطب را نمي‌شناسيم، كتاب‌سازي خيلي جذابي نداريم و 

حمايت‌هاي لازم هم ديده نمي‌شود.
وقتي ش��ما مي‌خواهيد به يك نفر كه علاقه‌مند به خط اس��ت 
يك كتاب نفيس قرآني هديه دهيد، مي‌توانيد در بازار چند كتاب 
مناس��ب در اين زمينه پيدا كنيد. اما اگر بخواهيد به يك كس��ي 
كه علاقه‌مند به خواندن داس��تان و رمان است، قصة قرآني هديه 
كنيد، چند قصة قرآني خوب س��راغ داريد؟ اگر در جامعه نش��ر، 
آثار متنوع قرآني توليد ش��ده باشد، ما مي‌توانيم به نيازهاي افراد 

مختلف با ذائقه‌هاي مختلف جواب بدهيم.
متأسفانه ناش��ران و نويسندگان ما به‌نظر مي‌رسد به‌طور جدي 
به اين مقوله فك��ر نمي‌كنند و به‌طور جدي براي آن برنامه‌ريزي 
نمي‌كنند و اگر گاهي كاري مي‌كنند، تعدادي هس��تند كه براي 

دل خودشان است.

 ش�ما فرموديد چندين مركز و 
نه�اد در اين كار س�هيم‌اند. اما اجازه 
بدهيد، ما به‌سراغ خودمان در معاونت 
س�امان‌دهي بيابيم. ما در اين س�ال‌ها 
تالش كرده‌ايم با شناس�ايي و معرفي 
كتاب‌ه�اي مناس�ب در كتاب‌نامه‌هاي 
رشد، در وبگاه سامان‌كتاب، در مجلات 
رش�د و در انتهاي كتاب‌هاي درسي و 

معرفي به مؤسس�ه‌هاي خريد كت�اب، از كتاب‌ها حمايت 
كنيم. آيا كار ديگري هست كه بتوانيم براي ناشران انجام 

بدهيم تا اين كار رونق بگيرد؟
حتم��اً بيش از اين‌ها مي‌توانيم به ناش��ران كم��ك كنيم. ما در 
جش��نواره كتاب رشد، مي‌رس��يديم به اينكه مثلًا در حوزه‌هايي 
مش��كلاتي وجود دارد و براي آن‌ها كارگاه‌هايي را با هدف تبيين 
برنامه درسي يا توليد كتاب‌هاي مناسب آموزشي مي‌گذاشتيم. ما 
مي‌توانيم آس��يب‌هاي حوزه توليد كتاب‌هاي قرآني را شناسايي و 
دسته‌بندي بكنيم و نتيجه را به ناشران فعال اين حوزه، به فراخور 

سهمي كه دارند، انتقال دهيم.
م��ا مي‌تواني��م كارگاه‌ه��اي آموزش��ي مختلف بگذاري��م براي 
نويس��ندگان تا محت��واي قرآني را ب��ا تكنيك‌هاي پيش��رفته‌تر 
بنويسند. مي‌توانيم كساني را كه دستي بر قلم دارند، جمع كنيم 
و از كتاب‌هاي توليد ش��ده در اين حوزه حمايت كنيم. مي‌توانيم 
ب��راي همين هفتاد و چند ناش��ر كارگاه تولي��د كتاب‌هاي قرآني 
بگذاريم. مي‌توانيم در وهله اول از ناش��ران آموزش‌وپرورش شروع 
كني��م و دور هم جمع ش��ويم و برنامه‌ري��زي كنيم براي كارهاي 
قرآني. البته جس��ته و گريخته كارهايي ش��ده است؛ اما زمان آن 

است كه با برنامه‌ريزي حركت كنيم.

مشكل اصلي اين است 
كه در جامعه ما »زيست‌ 
قرآني« وجود ندارد تا 
نويسندگانش توليدات 
قرآني داشته باشند
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